

[本期目录](#) | [下期目录](#) | [过刊浏览](#) | [高级检索](#)[\[打印本页\]](#) [\[关闭\]](#)**论文****两相聚合物熔体中相区粗化过程的格子Boltzmann研究**宋凯绪<sup>1,3</sup>, 孙昭艳<sup>1</sup>, 安立佳<sup>1</sup>, 童真<sup>2</sup>

1. 中国科学院长春应用化学研究所, 高分子物理与化学国家重点实验室, 长春 130022;
2. 华南理工大学材料科学学院, 广州 510641;
3. 中国科学院研究生院, 北京 100039

**摘要:**

在自由能格子Boltzmann方法的基础上, 采用附加的作用力项描述非理想流体作用, 得到了改进自由能形式的格子Boltzmann模型。对于高分子共混体系, 采用了Flory-Huggins自由能函数形式, 对两相聚合物熔体中的相区粗化过程进行了模拟。首先通过格子Boltzmann方法计算得到了聚合物共混物的相分离曲线, 该曲线与两相共存曲线的解析值吻合得较好。应用此模型, 研究了聚合物共混体系不稳分相机理的相区粗化过程。在此基础上, 探讨了分相后期相区尺寸随时间的增长指数与高分子链长和Flory-Huggins相互作用参数的关系。模拟结果表明, 相区的后期增长机理与高分子链长和Flory-Huggins相互作用参数关系不大, 而流体的粘度决定了相区的后期增长机理, 是影响相区后期增长指数的重要因素。

**关键词:** 格子Boltzmann方法 相分离 粗化**Studies on Coarsening of Microdomains in Binary Polymer Mixtures by Lattice Boltzmann Methods**SONG Kai-Xu<sup>1,3</sup>, SUN Zhao-Yan<sup>1\*</sup>, AN Li-Jia<sup>1</sup>, TONG Zhen<sup>2</sup>

1. State Key Laboratory of Polymer Physics and Chemistry, Changchun Institute of Applied Chemistry, Chinese Academy of Sciences, Changchun 130022, China;
2. College of Material Science, South China University of Technology, Guangzhou 510641, China;
3. Graduate School of the Chinese Academy of Sciences, Beijing 100039, China

**Abstract:**

An improved free energy approach Lattice Boltzmann model(LBM) is proposed by introducing a forcing term instead of the pressure tensor. This model can reach the proper thermodynamic equilibrium after enough simulation time. On the basis of this model, the phase separation in binary polymer mixtures is studied by applying a Flory-Huggins-type free energy. The numerical results show good agreement with the analytic coexistence curve. This model can also be used to study the coarsening of microdomains in binary polymer mixtures at the early and intermediate stages. The simulation results are in accordance with those found in experiments. To understand the coarsening of microdomains at the late stage, we study the relationship between the growth exponent of the characteristic domain size and the interaction parameter  $\chi$  and chain length  $N$ . The rescaled simulation results show that the growth exponent dependence on  $\chi$  and  $N$  is trivial, while the growth exponent dependence on the fluid viscosity is dominant.

**Keywords:** Lattice boltzmann method Phase separation Coarsening

收稿日期 2007-07-11 修回日期 1900-01-01 网络版发布日期

**DOI:****基金项目:****通讯作者:** 孙昭艳**作者简介:****参考文献:**

1. Hashimoto T., Kumaki J., Kawai H.. Macromolecules[J], 1983, 16: 641—648

**扩展功能****本文信息**[Supporting info](#)[PDF\(522KB\)](#)[\[HTML全文\]\(OKB\)](#)[参考文献\[PDF\]](#)[参考文献](#)**服务与反馈**[把本文推荐给朋友](#)[加入我的书架](#)[加入引用管理器](#)[引用本文](#)[Email Alert](#)[文章反馈](#)[浏览反馈信息](#)**本文关键词相关文章**► [格子Boltzmann方法](#)► [相分离](#)► [粗化](#)**本文作者相关文章**► [宋凯绪](#)► [孙昭艳](#)► [安立佳](#)► [童真](#)► [宋凯绪](#)► [孙昭艳](#)► [安立佳](#)► [童真](#)**PubMed**[Article by](#)[Article by](#)

2. Chen S., Doolen G. D.. Annu. Rev. Fluid Mech.[J], 1998, 30: 329—364
3. Osborn W. R., Orlandini E., Swift M. R., *et al.*. Phys. Rev. Lett.[J], 1995, 75: 4031—4034
4. Wagner A. J., Yeomans J. M.. Phys. Rev. Lett.[J], 1998, 80: 1429—1432
5. Chin J., Coveney V.. Phys. Rev. E[J], 2002, 66: 016303
6. Xu A., Gonnella G., Lamura A., *et al.*. Europhys. Lett.[J], 2005, 71: 651—657
7. Xu A., Gonnella G., Lamura A.. Phys. Rev. E[J], 2006, 74: 011505
8. Swift M. R., Orlandini E., Osborn W. R., *et al.*. Phys. Rev. E[J], 1996, 54: 5041—5052
9. Luo L. S.. Phys. Rev. E[J], 2000, 62: 4982—4996
10. He X., Luo L. S.. Phys. Rev. E[J], 1997, 56: 6811—6817
11. Bhatnagar P. L., Gross E. P., Krook M.. Phys. Rev.[J], 1954, 94: 511—525
12. Sofonea V., Lamura A., Gonnella G., *et al.*. Phys. Rev. E[J], 2004, 70: 046702
13. Malevanets A., Yeomans J. M.. Faraday Discuss[J], 1999, 112: 237—248
14. Bray A. J.. Phys. Rev. Lett.[J], 1989, 62: 2841—2844
15. Cahn J. W.. J. Chem. Phys.[J], 1965, 42: 93—99
16. Izumitani T., Hashimoto T.. J. Chem. Phys.[J], 1985, 83: 3694—3701
17. Hashimoto T., Itakura M., Shimidzu N.. J. Chem. Phys.[J], 1986, 85: 6773—6786
18. Lifshitz I. M., Slyozov V. V.. J. Phys. Chem. Solids[J], 1961, 19: 35—49
19. Chung H. J., Wang H., Composto R. J.. Macromolecules[J], 2006, 39: 153—161
20. Oono Y., Puri S.. Phys. Rev. A[J], 1988, 38: 434—453

本刊中的类似文章

文章评论

| 序号 | 时间    | 反馈人        | 邮箱             | 标题      | 内容   |
|----|-------|------------|----------------|---------|--|
| 1  | 2009- | reviewwinc | adfwan@163.com | sdweina | Buy discount ugg<br>cheap ugg shoes<br>ugg ugg rainier b<br>ugg usa discour<br>boots ugg 582E<br>shoes sale ugg su |

Copyright 2008 by 高等学校化学学报